
Temamøde om medborgerskab og tryghed 

 23. november 2023 i Fælleshaven ved Virkefeltet 

Opsamling fra drøftelserne ved bordene 

 

Spørgsmål Noter 
 
Hvad lægger I særligt 
mærke til i oplægget 
om 
Tryghedsundersøgelsen 
i forhold til jeres 
arbejde/virkelighed? 
 
 
 
 
 
 
 

 
Der er forskel på den oplevede tryghed og reel anmeldt 
kriminalitet. 
 
Af og til bliver man lettet, når der pågår utryghed andre 
steder end i Tryghedspartnerskabsområdet – da det skaber 
dårligt ry. Der skal tales om Tingbjerg som en del af 
Brønshøj-Husum. 

 
 
Hvad lykkes I med I jeres 
arbejde med naboskab 
og tryghed – hvad kan 
andre lære af jer? 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
EnergiCenter Voldparken bliver bedre til at være i dialog 
med politiet om utryghed. 
 
Politiet synes, at det fungerer rigtig godt, når beboerne 
melder sager til ejendomskontoret. 
 
Nogen vil bare have et sted at ’hænge ud’ – de laver ikke 
ballade, men flytter sig pænt. Andre smider rundt med 
cykler og laver ballade. 
 
Generelt ift. de unge i Tingbjerg:  Der er igennem 15 år langt 
færre banderelaterede problemer. De problemer de unge 
har i dag, er mindre massive end for 15 år siden. Den 
boligsociale indsats og lommepengejob-indsatser har virket. 
 
De boligsociale helhedsplaner styrker også kendskabet til 
naboer. 
 
Gadeplan er ikke vagtværn, men vil meget gerne i dialog 
med de unge, konkret virkede det ved Johannesgården at 
have dialog med de unge, der hang ud der. 
 
Skillz beskrives som et godt projekt, drevet af lokale unge 
frivillige, der faktisk laver fornuftige aktiviteter for 50-100 
unge fra Tingbjerg hver søndag. 
 



Der er kommet mere overskud og sammenhængskraft 
mellem beboerne i Tingbjerg. Fælleshaven har haft indbrud 
før sommerferien, hvor alt værktøj blev stjålet. Alt var 
afleveret tilbage efter sommerferien. Det viser beskyttelse af 
Fælleshaven som fælles samlingssted. 
 

 
 
Hvilke udfordringer 
oplever I? Og hvad 
efterspørger I fra 
lokaludvalget, 
kommunen eller andre 
tryghedsaktører for at 
hjælpe jer med at 
overkomme de 
udfordringer? 
 
 
 
 
 
 
 

 
EnergiCenter Voldparken oplever, at grupper af unge 
hænger ud og skaber utryghed på matriklen. EnergiCenter 
Voldparken tror det hjælper om at tale sammen. 
EnergiCenter Voldparken gør obs på, at problemerne også 
er der mellem jul og nytår, i vinterferie mv. 
 
Lokaludvalget har lige lavet et større børne- og 
ungeinddragelsesprojekt med 7.-8. klasses elever. Det viser 
sig, at mange af de unge faktisk ikke vidste, at det er gratis at 
gå i klub og at man kan få støtte til fritidsaktiviteter, hvis ens 
forældre ikke har råd. Der skal gøres en indsats fra klubber, 
fritidshjem og skoler om at oplyse om, at det er gratis. 
 
Lokaludvalget kan understøtte aktiviteter og projekter, der 
støtter samarbejde og mobilitet på tværs af bydelens 
kvarterer. 
 
Der er myter om frivilligt engagement, at det er gratis 
arbejde. 
 
Pressen fortæller triste historier om Husum og Tingbjerg. 
Det kunne man godt udfordre sammen, for kriminaliteten er 
faldende. 
 
Det er den oplevede/følte tryghed der skal gøres noget ved 
med gode historier. Det var meget værre for 15 år siden og 
om 15 år bliver det endnu bedre. Men der skal gøres noget 
ved historiefortællingen. 
 
Der er håb blandt beboerne. I dag er der ikke længere 
samme kultur omkring, at man ikke melder sin nabo. 
 
Tryghed er mange ting; har man en kortere uddannelse, har 
man måske også problemer med helbred, økonomi, psyke 
mv. Så det er tryghedsundersøgelsen muligvis også et spejl 
af. 
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Politiet beskriver, at det er ikke et kriminalitetsfrit område, 
men gennem 4 år har de kunnet se en markant udvikling. 
Der er selvfølgelig nogle kriminalitetstyper, man ikke kan 
ændre nemt på. Men vi har set systematiseret bilafbrænding, 
og busserne kunne ikke køre her for en række år tilbage – det 
er vi helt ude over. Kriminalitets- og tryghedstal hænger ikke 
sammen. En tese er den gamle opfattelse af området, som 
hænger ved, og som man har svært ved at komme ud af. 
Hvis man skal rykke på utrygheden herude, kræver det 
kommunikation om de gode tendenser, men også om det 
gode arbejde, der bliver lavet herude mellem forskellige 
samarbejdspartnere. Der kræves også et større 
nabokendskab. Det har også noget at sige ift. tryghed. 
 
Helhedsplanen i Tingbjerg havde samme undren sidste år 
ift. den manglende sammenhæng mellem kriminalitet og 
tryghed. De er optaget af Steno-undersøgelsen om at 
sundhed og tryghed hænger sammen. Den vidste, at der er 
et stort sammenfald mellem, om man i det hele taget har det 
godt og tryghed/godt naboskab. Det undrer, at der er mere 
tillid til myndighederne end til folk generelt – det er ikke 
oplevelsen med de unge mennesker, helhedsplanen 
arbejder med.  
 
Der er nok forskel på dem, der svarer på undersøgelsen 
versus størstedelen af dem der bor i området. Mange 
mennesker, som bor i området, kender sine naboer godt, og 
føler sig fint trygge og tillidsfulde ift. naboerne. Dem, der 
svarer på undersøgelsen, tilhører nok de allermest utrygge i 
bydelen.  
 
Problemet med undersøgelsen er, at man tager beboere i 
området over en kam, men at der vil være stor forskel på, 
hvem man spørger. I Utterslevhuse kalder beboerne 
kriminaliteten ud, hvis man fx overværer et cykeltyveri. Det 
gør noget for trygheden, men det er ikke alle steder i 
bydelen, man kan gøre det. 
Det kræver nogle ressourcer. Andre vil måske bare observere 
det, men ikke handle på det. 
 
Det er godt, at det går fremad i området. Andre 
undersøgelser (Tingbjergundersøgelsen) viser, at folk anser 
hinanden som mere kriminelle her end i andre områder – 
altså at folk går og tror, at de andre på gaden nok er 
kriminelle. Den fortælling tager lang tid at komme af med. 
Nye beboere vil forhåbentligt påvirke tallene og 
fortællingerne positivt. 
 



 
Hvad lykkes I med I jeres 
arbejde med naboskab 
og tryghed – hvad kan 
andre lære af jer? 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Fra politiets synspunkt er vi i de spæde spadestik – det tager 
årevis at ændre en opfattelse. Det koster kassen, hvis man vil 
ind og gøre noget på det helt nære, fx på opgangsbasis. Det 
er helt dernede, man måske skal starte. Man skal lave en 
meget målrettet indsats for at møde hinanden, som fx Mød 
din Nabo – det skal vi gøre mere af. 
 
Lokaludvalget støtter gerne projekter, der samler folk.  
 
Det hjælper, når der gives midler og psykologiske 
skulderklap til arrangementer - fx sommerfest - der samler 
naboer. Når man får midler og stillet 
helhedsplanmedarbejdere til rådighed, så mærker man sig 
støttet. Det virker rigtig godt. 
 
Enighed ved bordet om, at lokaludvalget og 
helhedsplanerne gør meget arbejde her.  
 
Der bliver om bordet talt om Skillz som eksempel – 
Mohammed er et forbillede blandt de unge, og hans aktivitet 
virker super godt til at samle folk. 
 
Helhedsplanen arbejder meget med det, fx gennem Mød 
Din Nabo.  
De har også fået nogle etnisk danske kvinder med til 
kvindefester d. 8. marts med kvinder med andre etniciteter. 
Oplevelsen er, at trygheden bliver større når man kender 
hinanden på tværs af fx etnicitet.  
 
Vi lykkes til dels med at have nogle fysiske steder at lave 
noget sjovt sammen – folk føler sig mere hjemme fx i 
Fælleshaven end i kulturhuset. 
 
  

 
 
Hvilke udfordringer 
oplever I? Og hvad 
efterspørger I fra 
lokaludvalget, 
kommunen eller andre 
tryghedsaktører for at 
hjælpe jer med at 
overkomme de 
udfordringer? 
 
 
 
 

Der er alt for mange projekter – det tager for lang tid at 
sparke indsatserne og projekterne i gang. Vi skal altså have 
fokus på ikke hele tiden at sætte noget nyt i gang, men køre 
flere ting i længere tid. Brug erfaringer fra helhedsplanen til 
at vide, hvor man skal bruge en saltvandsindsprøjtning.  
 
Generel drøftelse ved bordet: Der mangler flere fysiske 
steder at samles. Det er vigtigt med rammerne, hvis man vil 
skabe kendskab og naboskab.  
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Genkender, at der er forskel på oplevet utryghed og konkrete 
oplevelser.  
 
Tingbjerg og Husum Nord har været utrygt, men 
byudviklingen har gjort meget. Det bliver bedre og bedre. 
Men det dårlige ry hænger ved i lang tid.  
 
 

 
 
Hvad lykkes I med I jeres 
arbejde med naboskab 
og tryghed – hvad kan 
andre lære af jer? 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vi lykkes over en bred kam. Der er sket stor udvikling over de 
seneste 10 år. Antallet af indbrud er faldet.  
Lys, lyd og aktivitet forebygger indbrud. 
 
Tingbjerg Skole gør en stor forskel. 
 
Unge i Tingbjerg får fritidsjob. 
 
Zoneforbud virker. Et zoneforbud kan fx sørge for, at 
bestemte folk ikke må komme i et bestemt område.  
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En gruppe, der tidligere holdt til i en i kiosk, er rykket 
udenfor, fordi kiosken er flyttet og der ikke er plads inden for.  
 
Det opleves roligt i bydelen i forhold til kriminalitet og 
ballade, bl.a. fordi de bandeaktive i bydelen ikke har nogen 
fjender og har stærk kontrol over fx de unge, der kunne lave 
ballade.  
 
Der er færre drenge i Tingbjerg, der bliver rekrutteret ind i 
bandemiljøet. Men så rykker drengene til fx Hegnshusene 
eller Bellahøj. Banderne vil ikke rekruttere deres egne 
småbrødre, så småbrødrene rykker til andre bander. 
 
Problemerne skubbes rundt i bydelen/byen. 
 
Kig på tryghedskaravanen fra Bispebjerg Lokaludvalg. 
  

 


